
– Якби мене, коли я звільнилась, підтримали 
та запропонували допомогу, моє життя могло б 
піти зовсім інакшим шляхом, – розповідає Олена. 
Сьогодні вона волонтер громадської організації 
“Еней”, та в недалекому минулому – колишня за-
суджена. Вона з іншими волонтерами організації 
приїхала до Чернігівської виправної колонії №44 
запропонувати необхідну допомогу жінкам, що 
звільняються з установи. Жінка відчутно хвилю-
ється, адже тюремний розпорядок цієї установи їй 
добре відомий. Зустрічає  багато знайомих облич 
як серед персоналу, так і засуджених.

 До колонії вона приїхала разом із представ-
никами громадських організацій “Союз “Золотий 
Вік України”, “Давай разом”, Державної служби 
зай нятості та Міністерства соціальної політики. 
Візит відбувся у рамках підписаного Меморандуму 
про взаєморозуміння та співпрацю між Міністер-
ством юстиції України та Державною службою 
зайнятості. 

Метою зустрічі стало ознайомлення представ-
ників громадськості з умовами адаптації засуджених 
до звільнення. Як виявилося, в цій установі такий 
процес відпрацьований досконало. Представники 
місцевого відділу соцзахисту входять до наглядової 
ради при колонії. 

За словами Ірини Марчук, начальника управ-
ління праці і соціального захисту міста Чернігова, 
про проблеми засуджених вона знає, як кажуть, з 
перших уст. “Я як начальник управління є членом 
спостережної комісії при Чернігівській виправній 
колонії №44, тому вся інформація до нас доходить 
вчасно. Безпосередньо тими, хто звільнився, зараз 
займаються чоловіки. Вони відвідують їх по до-
мівках, спілкуються з сусідами, родичами колишніх 
засуджених. Особливе спостереження йде за тими, 
хто звільняється умовно-достроково”. 

Як зізнається сама Олена, такі зустрічі дуже 
потрібні. Адже під час відбуття покарання людина 
фактично втрачає соціальні навички. Вона зізна-
ється,  що навіть трохи заздрить цим жінкам: “Під 
час нашої зустрічі з засудженими я послухала, що 
їм розказують, пропонують, і в мене виникло від-
чуття якоїсь несправедливості, адже нам тоді, коли 
звільнялась я, цього ніхто не розповідав”. 

– А це, насправді, дуже важлива підтримка, – 
продовжує Олена, бо жінка, яка звільняється, справ-
ді сповнена страху перед осудом, приниженням. І 
це суттєво заважає їй рухатись далі. Збоку досить 
часто здається, що тим, хто був за ґратами, “й море 
по коліно”. А насправді те, що ми показуємо, що ми 
вже нічого не боїмося, це лише ширма і маска, яка 
допомагає нам якось підстрахуватись у невідомих 
для нас обставинах. Адже коли “сидиш”, ти розумі-
єш – для інших життя триває, а ти десь втратив, весь 
час програвав лише ти один. І на волю виходиш не 
тигрицею чи левицею, а йдеш забитою, затурканою. 
Насправді на волі страшно, бо там – невідомість. 
Потрібно або повертатися до вже відомих речей, 
або шукати своє місце далі. 

П і д п р и є м с т в а 
ДКВС протягом 2017 
року реалізували про-
дукції на 444 млн грн, 
що на 10,5% більше 
порівняно з аналогіч-
ним періодом минуло-
го року. Підприємства 
сплатили податків, збо-
рів та внесків на загаль-
ну суму 78,8 млн грн. 
На сьогодні функціонує 
100 підприємств, 4 пе-
ребуває в стадії ліквіда-
ції, діяльність 7 підпри-
ємств припинена. 

КНДР запустила 
балістичну ракету

Джерелом 
віри та надії 
є істина!

ВР пропонують ухвалити 
Закон “Про пенітенціарну 
систему”

Такої сильної 
збірної у нас 
ще не булостор. 3 стор. 7 стор. 8
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Цікаві 
цифри

Повертатися на волю страшно

Тому допомога як від громадських активістів, так і від державних установ 
дуже потрібна засудженим. Для них простягнута рука допомоги може стати 
доленосною. Їм потрібен хтось, хто міг би сказати: “Давай заплануємо на завтра 
похід до Центру зайнятості, підемо з тобою вдвох, у мене є для тебе час, ми по-
спілкуємось і вирішимо, що ти робитимеш далі. Я допоможу тобі переглянути 
вакансії, обговоримо і ухвалимо рішення. Тобі варто спробувати. Я в тебе вірю”.

Читайте стор. 4-5

Зупинити
насильство

Тема глобальної 
кампанії UNiTE 2017 
року, яка прийнята в 
Україні, “Не залиши-
ти нікого осторонь: 
зупинити насильство 
щодо жінок та дівчат”, 
формулює прагнен-
ня до світу, вільного 
від насильства щодо 
всіх жінок та дівчат у 
всьому світі, в першу 
чергу найбідніших і 
вразливих, зокрема: 
біженок, мігранток, 
представниць меншин 
та інших.

КРЕДИТ ДОВІРИ

Пізнай істину, 
і вона зробить 
тебе вільним.

За допомогою у працевлаштуванні громадяни, звільнені від 
відбуття покарання, можуть звернутися до будь-якого Центру 
зайнятості, який зручний для їхнього відвідування.

Протягом 2016 року послугами Державної служби зайнятості 
скористалися 953 безробітні громадянина, які були звільнені 
після відбуття покарання. Упродовж І півріччя 2017 року – 321 
такий безробітний.
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У Лондоні зна-
мениті міські автобуси 
переводять на біопали-
во, виготовлене з каво-
вої гущі. Так місцева 
влада планує знизити 
забруднення повітря. 

Переробкою каво-
вої гущі промисловим 
способом займаєть-
ся стартап bio-bean, 
створений підприєм-
цем Артуром Кеєм. 
Компанія продає свою 
продукцію британ-
ським компаніям, що 
використовують її для 
опалення будівель, а 
також як пальне для 
автомобілів.

У стартапі працює 
найбільший британ-
ський землевласник і 
один із найбагатших 
людей країни герцог 
Вестмінстерський Х’ю 
Річард Луїс Гросвенор.

Паливо 
з кави

Черговий спалах активності вулкана Агун-
га на Балі спостерігається після пробудження у 
вересні. У ніч на 26 листопада вулкан викинув 
на поверхню стовп диму та попелу, висота якого 
сягала понад 4000 метрів. Пізніше на поверхню 
піднялася й гаряча магма, через що рівень імовір-
ності виверження сягнув найвищої позначки. Як 
зазначається, було скасовано понад 440 рейсів, 
запланованих у аеропорту на вівторок. 

Напередодні, 27 листопада, індонезійська 
влада у зв’язку з небезпекою виверження вулкана 
оголосила найвищий рівень тривоги та розпоряди-
лась евакуювати близько 100 тисяч мешканців ост-
рова. Проте у вівторок знову запрацював аеропорт 
на курортному острові Ломбок, що розташований 
поруч з Балі. Через погану видимість аеропорт був 
закритий з неділі, 26 листопада.

Наразі тисячі туристів залишаються забло-
кованими на острові Балі. Агунг продовжує ви-
кидати хмари диму та попелу, у ніч проти вівторка 
знову спостерігалися вогняні спалахи у жерлі 
вулкана. Вулкан розташований за 75 кілометрів 
від популярного серед туристів курорту Кута. По-
тужного виверження вулкана на острові очікують 
від середини вересня. Наприкінці вересня на Балі 
евакуювали понад 120 тисяч людей. Невдовзі вони 
повернулися додому, однак вулкан залишається 
активним. Востаннє Агунг вивергався в 1963 році. 
Тоді на Балі загинули понад 1100 людей.

Пробудження вулкана

Команда дослідників проаналізувала медичні дані 3,4 мільйона шведів і 
зіставила їх із реєстрами власників собак. Вчені з’ясували, що особливо низькі 
шанси померти від серцево-судинних захворювань у власників мисливських 
порід – таких, як тер’єри, ретривери і гончаки. Це пов’язано не лише з тим, 
що наявність собаки спонукає до фізичної активності, а й з тим, що собак 
заводять здебільшого й без того активні люди.

У дослідженні також припускають, що собаки зменшують ризики серце-
во-судинних хвороб у господарів, підвищуючи рівень їхньої соціальної вза-
ємодії і покращуючи самопочуття. Менші ризики хвороб пов’язані із тим, що 
собаки змінюють бактеріальну мікрофлору кишечника господаря. Результати 
показали, що самотні власники собак мають на 11% менші ризики серцевого 
нападу – у порівнянні із сімейними людьми.

У дослідженні вчені обробили дані з 2001 по 2012 роки. У Швеції кожен 
візит до лікарні документується і зберігається в національній базі даних, а 
реєстрацію власників собак в країні увели як обов’язкову саме у 2001 році.

Д-р Майк Кнептон із Британського фонду серця зазначив, що наявність 
собаки несе багато переваг і відтепер можна зарахувати до них і краще 
здоров’я серця. Водночас він каже: “Багато власників собак погодяться, що 
все ж головна причина мати собаку – це просто суцільна радість”.

NASA надав фото-
графу Вінценту Фурньє 
ексклюзивний доступ до 
тестування та підготовки 
до об’єктів, де відбувається 
будівництво і тестування 
ракети-носія SLS, яка в 
майбутньому відправить на 
Марс капсулу “Оріон”. Фо-
тограф витратив 20 днів на 
п’ять об’єктів, щоб визна-
чити, як інженери будують 
і випробовують ракету та її 
людську капсулу. Інженери 
моделюють все, почина-
ючи від орієнтації частин 
ракети під час транзиту до 
того, як коливання двигуна 
впливають на інші компоненти пускової системи. Вони будують маленькі 
моделі ракети і випробовують їх у аеродинамічних тунелях. NASA збирає 
основну частину ракети з використанням наступної техніки: циліндри металу 
обертаються між алюмінієвими плитами, нагріваючи їх, поки ті не досягнуть 
консистенції олії. Військово-морський флот тестує капсулу для тренувань з 
евакуації космонавтів із океану після приземлення. Інший екземпляр прохо-
дить випробування електрикою, щоб переконатися, що з капсулою “Orion” 
нічого не станеться в разі потрапляння блискавки. NASA використовують її 
для розробки інструкцій, які стануть в нагоді при виникненні надзвичайної 
ситуації. У 2019 році NASA надішле капсулу “Оріон” на складну 25-денну 
траєкторію. SLS стане найпотужнішою ракетою, що запустить капсулу в кос-
мос. Вона пройде 245,131 милі від Землі, почне крутитися навколо Місяця, а 
згодом повернеться до атмосфери Землі на швидкості 24,500 милі на годину. 
На початку 2020-х років NASA планує зробити те ж саме, але з екіпажем. 

Дай, Джиме, мені 
на щастя лапу!

Місія здійсненна!

ЗАГАДКОВИЙ  СВІТ

У китайському Гуанчжоу було спущено на 
воду перше у світі судно, яке працює на електро-
енергії. Водотоннажність корабля складає дві ти-
сячі тонн. Його загальна довжина становить 70,5 
метра, ширина – 13,9 метра, осадка – 3,3 метра. 
Екіпаж складається з шести осіб. Силова установка 
включає в себе два електродвигуни з іонним при-
водом. За повної зарядки судно може проплисти 80 
кілометрів. Для повної зарядки потрібно дві годи-
ни. Таким чином під час підзарядки в порту можна 
одночасно здійснювати обробку вантажу, оскільки 
його процес також займає близько двох годин. У 
Китаї будуть застосовувати технологію суден, що 
працюють на “чистій” енергії, для пасажирського 
і технічного водного транспорту.

Китайська новація

Китайська ком-
панія China Railway 
23rd. Bureau Group 
Co. Ltd. у рамках про-
екту модернізації за-
лізниці Тбілісі-Батумі, 
головної транзитної 
магістралі Грузії, за-
вершила прокладку 
найдовшого в країні, 
майже 8,5 км, туне-
лю, який дозволить 
на одну годину скоро-
тити час пересування 
поїздів із Тбілісі до 
Чорного моря. Грузія, 
через яку проходить 
шлях із Європи до 
Центральної Азії, має 
всі можливості для 
того, щоб стати сер-
йозним гравцем регіо-
ну в напрямку торгівлі 
та вантажоперевезень.

Модернізація 
по-грузинськи
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На світанку 29 листопада Північна Корея 
запустила невідому балістичну ракету на схід від 
околиць Пхеньяна. За даними американської вій-
ськової розвідки, за 50 хвилин ракета пролетіла 
близько 1000 км, перш ніж впасти в Японському 
морі. Таким чином КНДР провела перший ракет-
ний запуск, починаючи з 15 вересня. Раніше по-
відомлялося, що президент США Дональд Трамп 
закликав Північну Корею почати переговори щодо 
ядерної програми. Глава Білого дому також не ви-
ключив можливості особистої зустрічі з північно-
корейським лідером Кім Чен Ином, однак час для 
неї “поки не настав”. Президент США Дональд 
Трамп запевнив, що Вашингтоном буде вжито за-
ходи  у зв’язку з черговим запуском балістичної 
ракети КНДР.

У відповідь на запуск Пхеньяном чергової 
балістичної ракети збройні сили Південної Кореї 
провели ракетні навчання біля кордону з КНДР.

Напередодні президент США Дональд Трамп 
оголосив про рішення включити Північну Корею 
до списку країн, які спонсують тероризм, і заявив 
про те, що внесення до списку повинно було ста-
тися “багато років тому”. Південна Корея і Японія 
підтримали його рішення.

У той же час КНДР виключає переговори з 
Вашингтоном, поки тривають спільні військові 
навчання США і Південної Кореї, заявив посол 
Північної Кореї при ООН в Женеві Хан Ті Сонг. 
Він зазначив, що ядерна програма Пхеньяна зали-
шатиметься стримуючим фактором проти ядерної 
загрози США.

Натомість Північна Корея заявила про те, що 
успішно випробувала нову балістичну ракету, в 
радіусі ураження якої опинилася вся материкова 
територія США. Кім Чен Ин заявив про те, що 
КНДР досягла своєї давньої мети, ставши ядерною 
державою. “Після спостереження за успішним 
запуском нової міжконтинентальної балістичної 
ракети “Хвасон-15” Кім Чен Ин з гордістю оголо-
сив про те, що тепер ми нарешті досягли історич-
ної мети, завершивши формування ядерних сил 
країни, цілі нарощування ракетного потенціалу”, 
– йдеться в заяві, яку зачитав диктор північноко-
рейського ТБ.

У заяві Північна Корея називає себе “відпо-
відальною ядерною державою”, кажучи, що роз-
робка стратегічної зброї здійснюється для захисту 

Міністерство фінансів США повідомило 
про введення в дію з 28 листопада змін до прий-
нятих раніше директив про скорочення термінів 
кредитування російських компаній, включених 
до санкційних списків. Зміни стосуються по-
правок до директив про накладення обмежень на 
російські фінансовий та енергетичний сектори, 
прийнятим 29 вересня. Поправками передбачено 
заборону надавати фінансування та здійсню-
вати інші операції з російськими фінансовими 
компаніями більше ніж на 14 днів. Раніше це 
обмеження становило 30 днів. В енергетичному 
секторі терміни кредитування скорочено з 90 до 
60 днів. Нові обмеження запроваджені згідно 
із Законом про боротьбу з російським впливом 
в Європі та Євразії (CRIEEA). Нагадаємо, що 
Держсекретар США Рекс Тіллерсон затвердив 
список російських компаній, пов’язаних з роз-
відкою і оборонним сектором, які потраплять під 
американські санкції. У перелік входять понад 30 
компаній і відомств з Росії, в тому числі і таких, 
як Федеральна служба безпеки і Служба зовніш-
ньої розвідки. Також там значаться концерни 
“Калашников”, “Іжмаш”, “Туполєв”, “Алмаз-
Антей”, “Рособоронекспорт”, “Ростех”, “Мить”, 
“Сухий”, “Адміралтейські верфі”, “Іжевський 
механічний завод”, “Оборонпром”, “Уралвагон- 
завод”, “Вертольоти Росії” , Головне управління 
Генштабу ЗС РФ.

КНДР запустила 
балістичну ракету

від “політики ядерного шантажу та ядерних загроз 
американських імперіалістів”.

Організація Об’єднаних Націй, Європейський 
союз та Організація Північноатлантичного дого-
вору розкритикували ракетні випробування КНДР. 
Генеральний секретар ООН Антоніу Гутерріш рі-
шуче засудив останній запуск північнокорейської 
балістичної ракети і закликав Пхеньян “утримати-
ся від подальших дестабілізуючих кроків”. Генсек 
НАТО Йенс Столтенберг назвав дії Північної Кореї 
“черговим порушенням численних резолюцій Ради 
безпеки ООН, яке підриває регіональну і міжна-
родну безпеку”.

Офіційний представник глави європейської 
дипломатії Федеріка Могеріні охарактеризувала 
пуск ракети як “ще одну серйозну провока-
цію” і “неприйнятне порушення міжнародних 
зобов’язань” КНДР.

Міжнародна організація цивільної авіації 
(ICAO) зазначила, що Пхеньян знову не повідо-
мив її про запланований ракетний пуск, порушив-
ши взяті на себе при вступі в ICAO в 1977 році 
зобов’язання.

Канцлер ФРН Анґела Меркель підкреслила, 
що в світлі нових ракетних випробувань Північної 
Кореї “важливіше, ніж коли-небудь раніше, разом 
протистояти загрозі міжнародної безпеки з боку 
Пхеньяна”.

Україна засудила новий запуск Північною 
Кореєю міжконтинентальної балістичної ракети. 
“Україна рішуче засуджує запуск 28 листопада 
2017 року КНДР нової міжконтинентальної баліс-
тичної ракети “Хвасон-15”, здатної нести ядерний 
заряд”, – заявили в МЗС. У відомстві наголосили, 
що дії Пхеньяна, спрямовані на розвиток більш по-
тужних ракет, а також погрози застосувати ядерну 
зброю є серйозною загрозою не лише безпосеред-
нім сусідам КНДР, але і глобальній стабільності 
та безпеці вже далеко поза межами Корейського 
півострова. “Продовження Пхеньяном таких за-
пусків є свідомим і систематичним порушенням 
міжнародного права та низки відповідних резо-
люцій РБ ООН щодо північнокорейської ракетної 
програми”, – наголошується в заяві.

“Україна приєднується до всіх країн, які 
виступили із засудженням такої небезпечної ді-
яльності Пхеньяна, і закликає керівництво КНДР 
негайно припинити провокації”, – додали в МЗС.

Санкції посилили

УКРАЇНА  ТА  СВІТ

Сербське МЗС розкритикувало українського 
посла в Белграді Олександра Александровича, 
заявивши, що він “постійно і з самого початку 
свого мандата в Сербії дає недипломатичні та 
неприйнятні оцінки зовнішньої політики Сербії 
та її посадовців”. На слова українського посла 
про сербське голосування в Генасамблеї ООН 
сербське дипломатичне відомство дає симетричну 
відповідь:

“Під час голосування про членство так званої 
Республіки Косово в ЮНЕСКО 2015 року делега-
ція України покинула зал, що суперечило головним 
інтересам Сербії”. Мається на увазі голосування, 
коли Косову, незалежність якого Сербія не визнає, 
відмовили у членстві в цій організації. Україна тоді 
не голосувала.

Сербське МЗС також звинувачує Україну в 
підтримці позицій західних країн, які прагнуть 
змінити рамки міжнародної місії ООН у Косово. 
Країни Заходу цього року виступили за скорочення 
міжнародної місії ООН у Косово.

Це вже третє повідомлення сербського МЗС 
з початку листопада, а сербські ЗМІ називають 
“дипломатичним вогнем” відносини між представ-
никами двох дипломатій. Попри дипломатичну 
напругу, що триває вже місяць, Сербія та Україна 
офіційно підтримують територіальну цілісність 
одна одної та не визнають незалежність Косова й 
анексію Криму.

“Дипломатичний вогонь”
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“Сидіти” було важко

Приклад потрібенДругий раз страшно не було

ПРО  ГОЛОВНЕ

КРЕДИТ  ДОВІРИ

– Справді людині потрібна допомога, щоб якось 
змінити ту долю, яку вона собі намалювала. Адже 
світ зараз дуже розвинений, то чому ж не можна 
знайти якихось зв’язкових, які допоможуть людині 
визначитись з подальшими планами, тих, хто міг би 
там просто зустріти. Тому, аби тоді мене зустріли і 
сказали: “Лєна, слухай, йдемо – ось є швейне ви-
робництво, є волонтерство в громадській організації, 
є підробіток роздавати візитівки. Ти матимеш те й 
те, спробуй. Підійде – добре, не підій де, ми будемо 
шукати далі”. Але мене на той час ніхто не чекав. Я 
вийшла і знову опинилась “біля розбитого корита”. 
Я проміж двох життів гуляла, як парканом, і при-
дивлялася: куди йти далі? Нікуди було примкнути. 

Запросили мене до християнської церкви, 
прийшла я туди, але мені некомфортно. Від мене 
чогось очікують, а у мене немає нічого всередині. 
За увесь цей час всі почуття в мене просто вмерли. 
Адже почуття потрібно підтримувати, розвивати, а 
ти навпаки пригнічуєш їх, вбиваєш в собі. І на все 
дивишся з недовірою, з обережністю, своїх думок 
немає. Адже там (в тюрмі) здебільшого ніхто не 
читає. Якщо телевізор дивишся, то серіали, які 
розвиткові не сприяють. Звичайно, у кожного все 
індивідуально. Проте для мене важливим фактором 
міг стати приклад іншої людини. Якщо б я бачи-
ла, що хтось попереду мене вийшов, звільнився, 
адаптувався, знайшов себе, мені хоч трохи було б 
зрозуміло, куди йти далі.

Сьогодні Олена успішна жінка, яка знає, чого 
хоче від життя, та досягає поставленої мети. Навчаєть-
ся у вищому навчальному закладі та планує й надалі 
допомагати тим, хто опинився в біді.

Свою історію вона погодилась розповісти для 
того, щоб її життя комусь послугувало прикладом. 
Вона щиро вірить в те, що людям за ґратами не ви-
стачає позитивних прикладів, які допомагали б їм 
розпочати все з чистого аркуша. 

Жінка розповідає, що зійшла з рівної дороги 
після школи: “Провчилася всього вісім класів. Далі на-
вчатись не пішла, вирішила піти до профтехучилища. 
Дома було некомфортно. У мене мама дуже сильний 
домінант. Вона постійно мені вказувала, що робити, як 
поводитись. Пригнічувались мої бажання, найменші 
“хочучки”. Тому я вибрала для себе форму поведінки 
– ізоляцію від цього всього. Двічі на день я ходила на 
фехтування. І це була своєрідна ширма від домашніх 
обов’язків, я ховалася, щоб нічого не робити вдома”. 

І відповідно – якщо два тренування на день, то 
жодна дитина не витримає розумові навантаження. 
“Шкутильгала” школа, і в мене не було ні часу, ні 
бажання вчитися. Я пішла в училище. 

Тут і знайшла компанію, яка, на відміну від 
рідних, приймала мене такою, як я є: зі всіма моїми 
дефектами, моїми неправильними рисами обличчя, 
вагою, фігурою, комплексами. На все це ніхто не 
звертає увагу, всі просто приймають тебе. Це й за-
тягнуло. Можливо, впливали і особливості того часу. 
Ми почали красти, причому це були дрібні кишенькові 
крадіжки. Нас був цілий натовп – дев’ять чоловік. 
Перший час це проходило нормально, і ні на кого не 
звернули уваги, а потім за ці крадіжки я отримала свій 
перший термін. 

Мені дали рік позбавлення волі в Кам’янській 
виправній колонії №34. Його я запам’ятала назавжди. 
Той рік насправді для мене був дуже страшним. Я 
пішла з родини, вони не знали, де я, що зі мною, а 
потім, вже знаходячись в СІЗО на Лук’янівці, під час 
якогось зимового свята я написала листа своїм рідним, 

причому я ще не була навіть засуджена. І мама при-
йшла до мене на суд. Батько не приходив. Він у мене 
військовий, тому мені глибоко в душі насправді було 
соромно за те, що я його осоромила, не виправдала 
покладених на мене сподівань. 

Взагалі відчуття провини ще більше тебе при-
гнічує, хочеться зробити ще гірше, ще більше увійти 
в цю касту, щоб не було тебе видно, “піти під лід”. 

І я відсиділа. “Сидіти” було дуже важко. По-
стійно холодно і голодно, це був десь 2001 рік. Ми 
не виходили з робочого цеху по 14 годин. Лише спус-
калися в їдальню поїсти, повертались на світанку. Ці 
норми, які потрібно було виконувати, були божевільні. 
Ось минуло сім років, як я звільнилася з Чернігова. 
Там цих норм уже не було. Там ми звільнялись десь 
о третій годині пополудні. Приходили після їдальні, 
десь півтори години ще працювали і йшли до себе. 

А в Кам’янському ми приходили під ранок. Я 
пам’ятаю, як світало. Ми виходили з “промзони” і 
йшли в незрозумілому стані в казарми. І добре, якщо 
ти мав змогу відпочити… А о шостій ранку треба 

було чистити плац від снігу… Це жахливо… І коли я 
звільнилася з цим “багажем”, а до цього я навіть не 
знала, що таке фізична праця, то в мені щось ніби наді-
рвалося. У мене пропало бажання працювати взагалі. 
Я вийшла і була зазомбована цією втомою, постійним 
недосипом, постійною озлобленістю на всіх і вся.

І все – я знову пішла по второваній доріжці, 
знову знайшлися ті ж друзі, гроші заробляла крадіж-
ками, почала вживати наркотичні речовини. Батьки 
перестали звертати  на мене увагу, перестали в мене 
вірити, змирилися з тим, що я зійшла з рівної дороги… 

Проте для мене найстрашнішою стала навіть не 
їхня байдужість до мене. Страшно було, коли я прий-
няла себе такою, що така моя доля красти, “сидіти” в 
тюрмах і що більшого я просто не варта. 

І буквально через чотири роки я знову попалася. 
У мене була крадіжка, проте мені її перекваліфікували 
на грабіж, бо потерпілий мене побачив і зміг усе опи-
сати, а це вже зовсім інший термін. Три роки я провела 
в СІЗО, було дуже багато судів. Вирок винесли у ви-
гляді чотирьох з половиною років позбавлення волі.

Новорічну ніч я зустрічала в карантині в Чер-
нігівській виправній колонії №44. І хочу сказати, що 
страшно вже не було. Досвід цей був. Вже гірше, ніж 
тоді, бути не може. Настільки тоді було тяжко, важко 
і гірко, що страшніше вже й бути не могло. Я уже 
те пережила, жива залишилась, і було вже легше. 
Мені, до речі, дуже пощастило, тому що я пробула 
там зовсім недовго. Я вийшла по амністії. Єдине, 
що не давало мені спокою, це довге очікування за-
сідання суду. Коли ти знаєш, що попав під амністію 
і знаходишся в передчутті можливої свободи, то 
чекати вироку – це важко, дуже важко. Я, звичайно, 
ходила на роботу, і мені навіть подобалось, бо коли 
робота не під наглядом, без примусу, без рамок: 
сів, шиєш, встав, пройшовся, покурив, попив чаю, 
немає божевільного темпу, то така робота навпаки 
відволікає твою увагу від тяжких думок.
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Звичайно, зараз 
мені говорити про це 
легко. Проте навіть за-
раз я зустрічаю дівчат, 
з якими звільнилась 
в один період, і лише 
одна змогла справді 
стати на ноги. Працює 
швачкою, вийшла за-
між. Всіх інших я бачу: 
вони приходять до на-
шого Центру як люди, 
які й зараз потребують 
підтримки, зі своїми 
старими проблемами, 
адже одразу видно, 
чим людина займаєть-
ся. Тобто змінюється 
людей дуже мало, на-
справді одиниці…

Сьогодні ту части-
ну свого життя я сприй-
маю як певний досвід. 
Нині працюю з таки-
ми ж наркозалежними 
хлопцями і дівчатами, 
ВІЛ-інфікованими, і 
мій “багаж” допомагає 
їх краще зрозуміти. 

Від нашої гро-
мадської організації 
“Еней” ми готові допо-
магати цим жінкам ще 
до їхнього звільнення. 
Ми можемо приїздити 
безпосередньо в ко-
лонію, спілкуватися з 
ними в невеликих тера-
певтичних групах. Ми 
називаємо їх “групи 
самодопомоги “рівний 
рівному””, це – спілку-
вання, яке допомогло б 
налагодити зв’язок. 

Захід в Чернігівській виправній колонії №44 
покликаний ознайомити представників централь-
них відділів Державного управління соцзахисту та 
Державної служби зайнятості з тим, як організо-
вується підготовка до звільнення в установі. Щоб 
було розуміння того, що це за категорія людей, що 
там не страшно, що там можна робити програми, 
які сприятимуть подальшій адаптації засуджених. 

Місцеві соціальні служби розкажуть, як вони 
це роблять. Просто подивитися, що таке жіноча 
колонія і як жінки відбувають покарання. 

Як член спостережної комісії я регулярно бу-
ваю в Чернігівській виправній колонії №44. Хочу 
підкреслити, що у будь-якій адаптації, безумовно, 
потрібно проводити підготовчу роботу. Тобто ще 
напередодні звільнення ми надаємо індивідуальні 
консультації, групові консультації, а також влашто-
вуємо групові семінари з елементами тренінгу з 
техніки пошуку роботи. На групових консультаціях я 
обов’язково інформую осіб, які будуть найближчим 
часом звільнені, про їхні права та можливості. 

Звернутися до Центру зайнятості можна неза-
лежно від місця реєстрації. В любому місті можна 
прийти і отримати інформацію щодо вакансій. Сьо-
годні у нас є унікальна можливість відслідковувати 
вакансії по всій Україні, створена єдина інформа-
ційно-аналітична система. Безумовно, є бажання 
якось допомогти людині адаптуватися, щоб вона не 
повернулася в місця позбавлення волі. 

“Рівний рівному”

Ірина Савицька, начальник 
управління ресоціалізації 

засуджених та 
адміністративних стягнень 

Департаменту пробації

Людмила Нікольська, член 
спостережної комісії, начальник 

відділу взаємодії 
з роботодавцями Чернігівського 

міського Центру зайнятості

Сподіватися на 
те, що я вийду і мене 
тут хтось чекає, – це 
справжня ілюзія. Все 
залишається там, а тут 

– роздоріжжя і невідо-
мість. 

Людину може зу-
пиняти і страх перед 
кліше, яке накладає на 

неї суспільство. Але 
ми не стоїмо на місці, 
змінюємось. Приміром, 
у мене в організації 29 
чоловік, і серед них 

судима одна я. І ніхто 
ніколи мене не засу-
джував. Навпаки, коли 
з’являються певні про-
екти, пов’язані з тю-
ремною тематикою, 
то мене посилають 
працювати над ними 
першою, адже ця тема 
мені відома. 

Зупиняє також не-
облаштованість побуту. 
Дама, яка звільняється, 
має досить обмеже-
ну кількість речей. Це 
обумовлено правилами 
внутрішнього розпо-
рядку. А жінка дуже за-
комплексована в цьому 
плані. І це своєрідний 
бар’єр.

У нас в клубі є 
банк одягу, і до нас 
багато приходить жі-
нок, які можуть собі 
щось обрати. До речі, 
в Німеччині є спеціаль-
ні соціальні будинки, 
куди приходять люди, 
колишні засуджені, ті, 
що вживають нарко-
тики, безхатьки, вони 
можуть перевдягатися 
у чистий одяг і пройти 
мінімальний медогляд. 
Їм поміряють тиск, зро-
блять флюорографію, 
визначать їхню вагу. 
Чому б у нас таке ж 
не зробити? Адже як 
ті ж жінки йтимуть до 
роботодавця? Як вони 
себе будуть почувати? 
Бо потрібно привести 
себе до ладу. І я, коли 

звільнилась, дуже соро-
милась того, що на мені 
якісь зношені кросівки, 
затрапезна кофтина, 
куртка і все. У мене 
навіть не було змін-
ного одягу. І, повірте, 
почувала я себе дуже 
кепсько. Та ж сама ма-
нера поведінки… А 
вчитися мені де було? 
У кого? І одразу ж ви-
никає бажання, у кра-
щому випадку, якщо є 
житло, піти і сховатися 
від усіх і вся. А далі 
набагато простіше по-
вернутися до старого 
способу життя – там-то 
все знайоме. 

І для багатьох – це 
такий собі бюджет-ва-
ріант: дах над головою 
є, хліб який-не-який є, 
а буде працювати, то 
і чай з печивом буде. 
Залежить – як працю-
вати. І все це знайоме. 
Програма мінімум. Не-
потрібно самостійно 
ухвалювати рішення. 
Це  найст рашніше. 
Коли виходять, скою-
ють злочин навмисно, 
щоб знову туди повер-
нутися. 

Проте я знаю, що 
якщо в людини буде хоч 
найменше бажання змі-
нитись і її підтримають 
і держава, і громадські 
організації, то у неї все 
вийде. 

Людмила ТОМІНА

ПРО  ГОЛОВНЕ

КРЕДИТ  ДОВІРИ

“Бунтівником” людина не стає просто так, 
цьому неодмінно передують якісь події в її житті. 
Можливо, колись її образили, завдали їй болю. Вона 
відчула глибоке розчарування, потрясіння, втратила 
віру в себе через зраду або жорстоке поводження і 
тепер знаходиться в протистоянні з усім світом. 

Таким чином, будь-який опір має відправну 
точку. Жодна людина не народжується “бунтів-
ником”, навпаки: всім нам властиво потребувати 
допомоги. Однак допомога ця повинна надаватися 
з повагою до нашої особистості, з розумінням на-
ших потреб.

Архімандрит Андрій (Конанос)




